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دیدار صمیمانه رییس كل بیمه 
مركزی با مدیرعامل صندوق تامین 

خسارت های بدنی

دکتر پرویز خوشکلام خسروشاهی رییس کل 
بیمه مرکزی با حضور در ستاد مرکزی صندوق 
تامین خسارت های بدنی با مدیر این صندوق 

دیدار و گفتگو کرد.
تامین  صندوق  عمومی  روابط  گزارش  به 
این  در  قمصریان  مهدی  بدنی،  خسارت های 
صندوق  عملکرد  و  اقدامات  از  گزارشی  دیدار 
ارائه کرد. رییس کل بیمه مرکزی ضمن دیدار با 
مدیرعامل صندوق، از برخی بخش های اجرایی 
ستاد مرکزی صندوق تامین خسارت های بدنی 

بازدید کرد.

اصلاح ساختاری و تقویت حکمرانی 
تخصص در شرکت بیمه تجارت نو

با توجه به ضرورت تحقق برنامه راهبردی 747 
شرکت و همسو با ارتقا نوآوری ها، تحقق بودجه 
سال، عملکرد سودآور و بازآفرینی برند شرکت 
با  پاسخگو؛  شرکتی  عنوان  به  تجارت نو  بیمه 
گذشت یک سال از استقرار تیم جدید مدیریتی، 
تغییراتی در ساختار حاکمیتی، اجرایی و مشورتی 

شرکت صورت گرفته است. 
برخی این تغییرات شامل موارد زیر است:

1-    فعال سازی مرکز بازاریابی
2-    راه اندازی مرکز بانک – بیمه

3-    راه اندازی سازمان دیجیتال فروش
4-    بازنگری و تغییرات در ترکیب اعضای 

به  و تخصصی  کمیته های حاکمیت شرکتی 
عنوان مثال:

به  درگاهی  بهزاد  آقای  ریسک:  •    کمیته 
عنوان رئیس کمیته جایگزین آقای بهنام شهریار. 

غلامرضا  آقای  سرمایه گذاری:  •    کمیته 
زمردیان به عنوان رئیس کمیته جایگزین آقای 

بهنام شهریار.
درگاهی  بهزاد  آقای  انتصابات:  •    کمیته 
سعید  آقای  جایگزین  کمیته  رئیس  عنوان  به 

حشمتی.
اعضای  ترکیب  در  تغییرات  و  5-    بازنگری 
ویسمن: سهند  تجارت  شرکت  مدیره   هیات 
آقایان مهدی محمدرضایی، عباس سعادتی و 
نصراله محمودپور به جای آقایان بهنام شهریار 

و سعید حشمتی و جمال ولی پور.
با تغییرات عنوان شده شرکت بیمه تجارت نو 
قرار  و  عملکرد  بهبود  راستای  در  موثری  گام 
گرفتن در میان شرکت های معتبر بیمه ای خواهد 

برداشت.

برگزاری نشست هم اندیشی 
مدیرعامل بیمه ما با معاونین، 

مدیران و روسای شعب

گردهمایی معاونین، مدیران و روسای شعب 
بیمه "ما" با حضور اعضای هیات مدیره، مدیر 
عامل، قائم مقام مدیرعامل، معاونین، مدیران 
اهمیت  شعب  پیرامون  روسای  و  ستادی 
هم اندیشی و خرد جمعی مدیران ارشد شرکت 
جهت ارتقاء سطح هم افزایی فی مابین مدیریت 
ها، به اشتراک گذاری تجارب تخصصی و بررسی 
اهمیت  با  چالش های  و  موضوعات  آخرین 
شرکت ،  روز هجدهم مهر ماه در شهر مقدس 

مشهد برگزار شد.
این  در  "ما"،  بیمه  روابط عمومی  گزارش  به 
نشست عملکرد شش ماه گذشته شرکت بیمه 
مدیرعامل  و  مدیره  هیات  اعضای  توسط  "ما" 
شرکت مورد ارزیابی قرار گرفت و دکتر کاردگر 
ضمن تشکر از مساعدت اعضای محترم هیات 
مدیره و تلاش مستمر کلیه پرسنل؛  بر  استفاده 
و  شرکت  بالقوه  و  بالفعل  های  پتانسیل  از 
کارمندان و همچنین رفع مشکلات و کاستی های 
موفقیت  استمرار  هدف  با  سازمان  در  موجود 
راهبری  برنامه  همچنین  کرد.  وی   تاکید  ها، 
و استراتژیک شرکت برای شش ماه دوم سال 
جاری را برای مدیران ستادی و استانی تشریح 

کرد. 
این  ادامه  در  گزارش  این  اساس  بر 
نشست  مدیران استانی و روسای شعب سوالات 
خود را پرسیده و به بیان مشکلات موجود در 
شعب پرداختند که توسط اعضای هیات مدیره، 
مدیر عامل، قائم مقام مدیرعامل، مدیران ارشد 
و مدیران ستادی شرکت به آنها پاسخ داده شد .

معاون اقتصادی سازمان بازرسی کل 
کشور از بیمه آسیا بازدید کرد

با  دکتر شیرعالی ضمن دیدار و گفت و گو 
مدیرعامل بیمه آسیا، از واحد پرداخت خسارت 

اتومبیل این شرکت بازدید کرد.
به گزارش روابط عمومی بیمه آسیا، مسعود 
مدیرعامل  و  مدیره  هیات  رئیس  نایب  بادین، 
بیمه آسیا و دکتر ستار شیرعالی معاون نظارت و 
بازرسی امور اقتصادی سازمان بازرسی کل کشور 

و هیات همراه دیدار کردند.
در این دیدار مدیرعامل بیمه آسیا گزارشی از 
فعالیت های بیمه ای و مالی شرکت ارائه داد و 
اظهار داشت شفافیت مالی و عملکردی، ارائه 
خدمات با کیفیت و سریع به مردم و بیمه گذاران 
ویژگی های  از  مشتریان  بالای  رضایتمندی  و 

ممتاز بیمه آسیاست.
و  مهم  ارکان  از  یکی  نظارت  افزود:  وی 
پیشگیری و مبارزه با فساد است و در بیمه آسیا 
تلاش شده است بعد نظارتی به ویژه در بخش 
ارائه خدمات، پرداخت خسارت ها و امور مالی با 
دقت و شفافیت بالا اعمال گردد و خوشبختانه 
در نتیجه این راهبرد، عملکرد این شرکت بزرگ 
بیمه ای در چند سال اخیر بدون بند حسابرسی 

مهم مورد تایید و تصویب قرار گرفته است.
اعمال  با  آسیا  بیمه  افزود:  بادین  مسعود 
است  توانسته  کارآمد  نظارتی  چهارچوب های 
ضمن حفظ توانمندی مالی و فنی خود در سطح 
بالا، نسبت های خسارت را در عملیات بیمه گری 
به خوبی مدیریت کند و رضایت ذینفعان خود 

را جلب نماید.
شیرعالی،  ستار  دکتر  دیدار  این  ادامه  در 
معاون نظارت و بازرسی امور اقتصادی سازمان 
بازرسی کل کشور ضمن قدردانی از مدیرعامل و 
مجموعه بزرگ شرکت بیمه آسیا به واسطه ارائه 
خدمات به مردم و همراهی با نهادهای نظارتی، 
اظهار داشت: هدف و فلسفه وجودی نظارت و 
کنترل، اصلاح و ارتقا کیفیت فعالیت سازمان 

هاست.
دکتر شیرعالی وظایف شرکت های بیمه را گره 
گشایی از مشکلات مردم و زیاندیدگان توصیف 
نمود و بر بر ارائه خدمات مطلوب و در شأن 

ارباب رجوع، تاکید کرد.
سازمان  اقتصادی  معاون  است،   گفتنی 
واحد  از  همراه  و  هیات  کشور  کل  بازرسی 
پرداخت خسارت بیمه آسیا در ساختمان مرکزی 
بیمه آسیا بازدید کردند و از نزدیک در جریان 
فرایند پرداخت خسارت و رسیدگی به پرونده ها 

قرار گرفتند.
وی در این بازدید با چند تن از مراجعه کنندگان 
در ارتباط با مسائل و نقطه نظرات آنها گفت و 
گو کرد و بر جلب رضایت مشتریان تاکید نمود.  

افزایش سرمایه بیمه آرمان در راه 
است

راستای  در  آرمان  بیمه  شرکت  مدیره  هیات 
دستورالعمل هیات وزیران و ابلاغ بیمه مرکزی 
در خصوص افزایش سرمایه شرکت های بیمه ای 
از برنامه افزایش سرمایه 11۰۰۰ میلیارد ریالی خود 
خبر داد. براساس این گزارش، مطابق مصوبه 
هیات مدیره، بیمه آرمان در نظر دارد سرمایه 
 14۰۰۰ به  ریال  میلیارد   3۰۰۰ از  را  خود  فعلی 
میلیارد ریال طی دو مرحله از محل مطالبات 
و آورده نقدی برساند. این شرکت پس از اخذ 
ایران  مرکزی  بیمه  و  بورس  سازمان  از  مجوز 
برگزاری  تاریخ  از  دو سال  ظرف مدت حداکثر 
مجمع فرصت دارد تا نسبت به عملی نمودن 
این افزایش سرمایه اقدام نماید. تامین مالی این 
شرکت بورسی از دو محل مطالبات و آورده نقدی 
به منظور حفظ جایگاه و توانگری مالی، افزایش 
قبول ریسک، گسترش  ظرفیت شرکت جهت 
جهت  منابع  تأمین  نیز  و  اتکایی  فعالیت های 

توسعه فعالیت های آتی خواهد شد.

به گزارش دبیرخانه کیش اینوکس و به نقل از اقتصاد آنلاین، 
یوسف رضایی مدیر امور بازاریابی بانک رفاه در ابتدا به اهمیت 
برگزاری این نمایشگاه پرداخت و گفت: این رویداد مهم در سالی که 
از سوی مقام معظم رهبری با عنوان سال ” جهش تولید با مشارکت 
مردم” نامگذاری شده است با تمرکز بر محور هایی نظیر هدایت 
نقدینگی به بخش های مولد اقتصادی کشور از طریق بهره گیری از 
شیوه های نوین تامین مالی و نقش بانکها در این مهم، آغاز به کار 

خواهد کرد.
اینوکس  وی در خصوص برنامه های بانک در نمایشگاه کیش 
گفت: بانک رفاه نیز با استعانت از خداوند متعال و حمایت های بی 
دریغ مدیران عالی بانک، با هدف ارائه آخرین دستاوردهای بانکی، 
معرفی جدیدترین ابزارهای نوین تامین مالی و معرفی زنجیره تامین 

مالی در این نمایشگاه شرکت خواهد کرد.
رضایی ادامه داد: از ابزارهایی که در نمایشگاه از آن ها رو نمایی 
می شود می توان به اوراق گواهی سپرده ویژه سرمایه گذاری خاص 
و نیز ابزارهایی نظیر اوراق گام و اوراق صکوک با هدف توسعه برند 
بانک و آگاهی از نیازها و خواسته های مشتریان اشاره کرد. هدف 

دیگر ما از شرکت در چنین رویداد مهمی ارائه مشاوره های مالی 
توسط کارشناسان خبره خود به مشتریان بزرگ بانک خواهد بود تا 

موجبات رضایت آنان را فراهم آورد.
دعوت مدیران بانک رفاه از مردم برای شرکت در نمایشگاه کیش 

اینوکس
در  آن ها  بازدید  برای  بانک  مدیران  دعوت  از  آخر  در  رضایی 
نمایشگاه کیس اینوکس سخن به میان آورد و گفت: بانک رفاه 
جمله  از  جدید  بازارهای  بر  تمرکز  با  اخیر  سال های  در  کارگران 
نفت، گاز و پتروشیمی و نیز صنایع فولادی و شناسایی نیازها و 
خواسته های این دسته از مشتریان خود نسبت به طراحی و ارائه 

خدمات ویژه سازی شده به آنها اقدام نموده است.
از این رو بانک رفاه کارگران از مدیران و کارشناسان حاضر در 

نمایشگاه دعوت می نماید از غرفه این بانک بازدید نمایند.
گفتنی است نمایشگاه بین المللی بورس، بانک، بیمه، خصوصی 
سازی و معرفی فرصت های سرمایه گذاری کشور ) کیش اینوکس 
2۰24( از 14 لغایت 17 آبان ماه سال جاری در جزیره زیبای کیش 

برگزار خواهد شد.

هدایت نقدینگی به بخش های مولد اقتصادی از اهداف نمایشگاه کیش اینوکس

آیین افتتاح مدرسه دو کلاسۀ بیمه دانا با حضور دکتر مجتبی عطری عضو هیئت مدیره این 
شرکت و برخی مقامات استان کرمانشاه در شهرستان جوانرود برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی بیمه دانا، دکتر مجتبی عطری عضو هیئت مدیره این شرکت در مراسم 
افتتاحیۀ مدرسه  دو کلاسۀ بیمه دانا واقع در روستای سُرخبانِ سفلی از توابع شهرستان جوانرود 
که صبح روز سه شنبه 17مهر ماه جاری با حضور مقامات استان کرمانشاه و شهرستان جوانرود 
برگزار شد، از متولیان و دست اندرکاران برگزاریِ این مراسم و همچنین از زحمات و پیگیری های 
 صورت گرفته از سوی مسئولان مرتبط در زمینۀ احداث مدرسه یادشده تشکر و قدردانی کرد.
وی با بیان اینکه شرکت بیمه دانا یکی از شرکت های بزرگ بیمۀ کشور است، افزود: این شرکت 
علاوه بر ارائه خدمات بیمه ای به مردم و بیمه گذاران، همواره در راستای ایفای نقش مسئولیت 
اجتماعی به ویژه در زمینه کمک به ساخت و احداث مدارس، تجهیز مراکز درمانیِ مناطق 

محروم و همچنین درمانگاه فرهنگیان سراسر کشور گام برداشته است. 
دکتر سیدمجتبی عطری با اشاره به نقش بسیار ارزشمند و چشمگیر معلمان در رشد و 
تعالیِ دانش آموزان، اظهار داشت: فراهم سازی بستر مناسب برای آموزش و پرورش، خدمتی 
در مسیر تلاش معلمان و تحصیل دانش آموزان است و به همین منظوراز همه عزیزانی که در 
امر خیر مدرسه سازی گام برداشتند و در ساخت این مدرسه مشارکت داشتند، نهایت تشکر 

و قدردانی را دارم. 
عضو هیئت مدیره بیمه دانا در این مراسم با تأکید بر اینکه طی مدت 5۰ سالی که از عمر 
این شرکت می گذرد عمده خدمت رسانیِ انجام شده به قشر فرهنگیان و معلمان بوده است، 
افزود: بیمه دانا طی دو سال ونیم گذشته در زمینه بیمه درمان تکمیلی و عمر و حوادث، بیش 
از 27 میلیون خدمت به معلمان، فرهنگیان و دانش آموزان ارائه و همواره تلاش کرده است 
به هنگام بیماری از رنج و سختیِ آنان بکاهد و از حیث تأمین هزینه های درمانی تا حد امکان 

شرایط مناسبی را فراهم آورد. 
وی همچنین با اشاره به جایگاه والای مدرسه به عنوان محلی برای علم آموزی، تشریح کرد: 
مدرسه یکی از ارکان اصلی زندگی کودکانی است که آینده ایران و در گامی فراتر، آینده جهان را 
رقم خواهند زد. حقیقت این است که اگر از همان ابتدا مسیر تحصیل آن ها هموار شود، قادر 
خواهند بود آینده روشنی را برای کشور ترسیم کنند. امیدوارم در آیندۀ نه چندان دور، افراد 
برجسته و چهره های شاخصی از مدارس شهرستان جوانرود در مسیر اعتلا، توسعه و پیشرفت 
کشور، گام بردارند.   ایشان در پایان سخنانش از آراس مرادی دانشجوی رشته پزشکیِ دانشگاه 
تهران که موفق به کسب رتبه پنج کنکور سراسریِ سال جاری در رشته علوم تجربی شده و از 
اهالی شهرستان جوانرود است نیز تقدیر و تشکر کرد.  همچنین در ابتدای این نشست دکتر 
فردین یاوری معاون پشتیبانی و توسعه مدیریت اداره کل آموزش و پرورش استان کرمانشاه، 
ضمن خیرمقدم و خوشامدگویی به مسئولان بیمه دانا، از این شرکت بابت خدمات مناسب 
به فرهنگیان و توجه به حوزه آموزش و پرورش کشور قدردانی کرد.  وی با بیان اینکه سرانه 
فضای آموزشی در کشور 2/5 مترمربع است، اظهار داشت: در استان کرمانشاه با وجود زحمات 
و پیگیری های صورت گرفته به ویژه از سوی انجمن خیرین مدرسه ساز، این رقم بالاتر از 2/6 

مترمربع است و در برخی از نقاط این استان حتی میزان تراکم، کمتر از رقم یادشده است.
بهزاد عزیزی رئیس مجمع خیرین مدرسه ساز شهرستان جوانرود نیز در این مراسم از زحمات 
و حمایت های بی دریغ دکتر رضا جعفری مدیرعامل بیمه دانا در ساخت مدرسه دو کلاسۀ این 
شرکت در روستای سُرخبانِ سفلی واقع در شهرستان جوانرود تشکر و قدردانی کرد. وی در 
ادامه این نشست با اشاره به کمبود فضای آموزشی در این استان به ویژه شهرستان جوانرود و 
همچنین ضمن تأکید بر موضوع رشد و توسعه مدرسه سازی در کشور، عنوان کرد: امیدوارم در 

آیندۀ نزدیک شاهد تلاش های روزافزون در امر مدرسه سازی، در این منطقه باشیم.

انوری زاده رئیس شعبه کرمانشاه بیمه دانا، سرهنگ  گفتنی است در این مراسم، نادر 
بهرام میرزایی فرمانده سپاه جوانرود، سرهنگ فرخی فرمانده نیروی انتظامی جوانرود، فرخ اله 
کرمی رئیس اداره راه روانسر، فلاح رستمی رئیس اداره راه جوانرود، عطاء قادری رئیس اداره 
بهمن  بنیاد مسکن،  محیط زیست، رئوف عبدی رئیس هلال احمر، سلیمان مرادی رئیس 
بخشدار،  احسان حق پناه  نایب رئیس شورای شهر،  و  رئیس  باباجانی  مسلم  و  ویسی نور 
مصطفی رجبی معاون فرمانداری و عثمان ولی زاده رئیس اداره آموزش و پرورش جوانرود نیز 

حضور داشتند. 

ود افتتاح شد مدرسه دو کلاسه بیمه دانا در شهرستان جوانر

حال سدها چندان خوب نیست
بر اساس آخرین آمار از وضعیت سدهای کشور از ابتدای سال آبی تاکنون میانگین حجم آب موجود در 

مخازن تنها 45 درصد است که 33 سد کمتر از همین میزان آب دارند.
به  گزارش ایسنا، میزان ورودی مخازن کل کشور از ابتدای سال آبی )ابتدای مهرماه( تا 21 مهرماه معادل 
۰.۸۰ میلیارد متر مکعب بوده که در قیاس با سال گذشته که عددی معادل ۰.۸3میلیارد مترمکعب بوده 3 
درصد کاهش داشته است. همچنین میزان کل خروجی سدهای کشور نیز نسبت به سال قبل با 4 درصد 

کاهش مواجه بوده است.
حجم آب موجود مخازن اکنون 23.4۸ میلیارد متر مکعب ثبت شده که این عدد نسبت به سال قبل 
که عددی معادل 21.3۰2 میلیارد متر مکعب بوده 12 درصد افزایش یافته است. همچنین حجم پرشدگی 

سدهای کشور نیز تا این تاریخ 45 درصد است.

وضعیت برخی از سدهای مهم کشور بیانگر این است که در 33 سد درصد پرشدگی کمتر از 45 درصد 
است، به طوری  که مجموع 13 سد دریاچه ارومی، 5 سد تهران، سد زاینده رود اصفهان، سد دوستی و 
طرق استان خراسان رضوی، سد پانزده خرداد حوضه قمرود، سد استقلال آذربایجان غربی، سد تهم 
و تالوار استان زنجان، سد یامچی و سیلان استان اردبیل، سد رودبال داراب استان فارس، سد تنگوییه 
سیرجان استان کرمان، سد نهرین خراسان جنوبی، و سد ساوه و کمال صلح استان مرکزی کمتر از 45 

درصد آب دارند.
همچنین ارتفاع کل ریزش های جوی کشور معادل 3.6 میلیمتر است. این مقدار بارندگی نسبت به 
میانگین دوره های مشابه درازمدت )4.3 میلیمتر( 14 درصد افزایش و نسبت به دوره مشابه سال آبی گذشته 

)5.7 میلیمتر( 36 درصد افزایش را نشان می دهد.

فقهی  شورای  رئیس  مقدم،  مصباحی  غلامرضا 
از رسانه ها اظهار  با یکی  بانک مرکزی در گفتگو 
داشته است: در شرایطی که شاهد تورم 3۰ تا 4۰ 
به  ریال،  بجای  می توانند  مردم  هستیم،  درصدی 
یکدیگر ارز، طلا و سکه قرض دهند و در این باره منع 
شرعی وجود ندارد به شرطی که مازاد آن را مطالبه 

نکنند!
مقدم  مصباحی  گفته  به  »تابناک«،  گزارش  به 
رئیس شورای فقهی بانک مرکزی، در شرایط تورمی، 
افراد برای قرض دادن به دیگران و اطرافیان، نگران 
آن  تورم،  دلیل  به  که  است  این گونه  و  می شوند 
مقدار پولی را که به صورت ریالی قرض می دهند را 
تا چند ماه دیگر نمی توانند پس بگیرند، بنابراین به 
راهکار های دیگری روی می آورند که استفاده از این 

روش ها هم اشکالی ندارد.
والمسلمین  الاسلام  حجت  از  نظر  اظهار  این 
غلامرضا مصباحی مقدم، رئیس شورای فقهی بانک 
مرکزی به عنوان یکی از ارکان این بانک در حالی 
است که با توجه به مهر تایید بانک مرکزی بر شرعی 
بودن »قرض دادن و قرض گرفتن« به صورت دلار و 
سکه و طلا، به نظر می رسد از یک سو شاهد افزایش 
تقاضا در بازارهای ارز و سکه برای بازگرداندنِ قرض 
)دلار یا سکه( خواهیم بود که مسلما با رشد تقاضا، 
افزایش می  نیز  ارز و سکه  بهای هر کالایی نظیر 
یابد و از سوی دیگر ارزش ریال که طی این سال 
ها با کاهش مواجه بوده، بیش از پیش نزولی می 
شود، چراکه تقاضایی سمت ریال نمی رود. بنابراین 
در نتیجه چنین اظهار نظرهای رسمی از سوی یک 
مقام مسئول در بانک مرکزی، عملا حکمرانی ریال 
به حاشیه می رود و نرخ برابری ریال در برابر بسیاری 
از ارزها، روز به روز کمتر و نرخ تورم نیز صعودی 

می شود.
در خصوص چنین اظهارنظری از سوی عالی ترین 
مقام فقهی بانک مرکزی با دو استاد اقتصادِ دانشگاه 
تهران و علامه طباطبائی گفتگویی داشتیم تا نظرشان 

را در این باره جویا شویم.
افزایش تقاضا برای ارز و سکه

محمد خوش چهره، استاد اقتصاد دانشگاه تهران 
در گفتگویی کوتاه به »تابناک« گفت: استفاده از ارز 
و سکه برای قرض دادن به یکدیگر، منجر به تثبیت 
و رایج شدن چنین روش هایی می شود. خوش چهره 
کنند،  کاری  بخواهند  اگر  مردم  نظرم،  به  افزود: 

احتیاجی به اظهارنظر شورای فقهی ندارند.
این استاد اقتصاد در واکنش به این سؤال که آیا 
چنین اظهارنظری از سوی مقام مسئول در بانک 
مرکزی، منجر به افزایش تقاضا برای ارز می شود؟ 
گفت: بله همین طور است، خدا آخر و عاقبت ایشان 

را به خیر کند!
حکمرانی ریال در بانک مرکزی فراموش شد؟

محمدجواد محقق نیا، عضو هیئت علمی دانشگاه 
علامه طباطبایی نیز در این باره به تابناک گفت: از 

منظر شرعی، قرض دادن دلار و سکه به یکدیگر، 
اما  ندارد.  شرعی  اشکال  و  کالاست  یک  به عنوان 
بحث اصلی در این خصوص، موضوع حکمرانی ریال 
اقتصاد کشورمان است. چرا که در کشورمان  در 
با ریال )پول  باید  بانکی،  بر اساس قانون پولی و 
فقط  هم  دادگاه هایمان  حتی  و  کنیم  کار  ملی( 
به  را  باشد  شده  انجام  ریال  با  که  پرداخت هایی 
رسمیت می شناسد و معتبر می داند؛ بنابراین از این  
جهت، شاید بهتر بود تا رئیس شورای فقهی بانک 
مرکزی بادقت بیشتری در این باره اظهار نظر می 

کردند و توضیح می دادند. 
وی در خصوص چرایی این صحبت از یک مقام 
مسئول در بانک مرکزی توضیح داد: به نظرم چنین 
بوده  قرض الحسنه  ترویج  راستای  در  اظهارنظری 
است. زیرا در شرایط حاد تورمی، سنت قرض الحسنه 
امروز  اگر  که  به گونه ای  می شود.  کم رنگ  بسیار 
قرض  تومان  میلیون  دیگری صد  فرد  به  شخصی 
دهد، یک سال بعد 4۰ درصدِ ارزش پول از بین رفته 
است. در نتیجه مردم تحت این شرایط تمایلی به 

قرض دادن به یکدیگر ندارند. 

تنها راهکاری که به ذهن رئیس شورای فقهی بانک 
مرکزی رسید

استاد دانشگاه علامه طباطبایی تأکید کرد: یکی از 
راهکار های ترویج سنت قرض الحسنه این است که 
انجام  شاخص سازی موثری از سوی بانک مرکزی 
شود. هرچند معمولاً شاخص بندی های قرض الحسنه 
به نوعی  و  است  پایین تر  تورم  از  مرکزی  بانک  در 
بنابراین  پایاپای و مؤثر نیست؛  می توان گفت که 
نمی توان  مرکزی  بانک  فعلی  شاخص بندی های  با 
امیدوار به رونق و ترویج سنت قرض الحسنه در نظام 
بانکی باشیم. در نتیجه با این شرایط، تنها راهکاری 
که به ذهن رئیس شورای فقهی بانک مرکزی برای 
ترویج قرض الحسنه رسیده است، استفاده از ارز و 

سکه برای قرض دادن به یکدیگر است. 
دشواری در زمان پس دادن قرض دلاری

وی افزود: باید در نظر داشت که شخص گیرنده 
قرض به صورت ارز و سکه، در زمان پس دادن این 
قرض، باید با نرخ بسیار بالاتری از نرخ تسهیلات 
بانکی، ارز و سکه را به شخص قرض دهنده، بازگرداند 

که مسلماً کار دشواری است.

محقق نیا یادآور شد: در سال 13۹۰، در یکی از 
بانک های کشور، قرض الحسنه به صورت سکه راه 
اندازی شده بود. اما به یکباره، بهای سکه با رشد 
عجیبی مواجه شد و افرادی که سکه به صورت قرض 
الحسنه دریافت کرده بودند، حاضر به بازگرداندنِ 
قرض به صورت سکه نبودند و معتقد بودند که اگر 

از بانک وام گرفته بودند، به صرفه تر بود. 
بانک مرکزی به فکر کاهش تورم باشد

رئیس  اخیر  بنابراین در صحبت های  وی گفت: 
ترویج  به  سو  یک  از  مرکزی  بانک  فقهی  شورای 
در  اما  است؛  شده  پرداخته  قرض الحسنه  سنت 
مقابل به موضوع حکمرانی ریال کمتر توجه شده 
است. همچنین در این شرایط، موضوع پس دادن 
قرض هایی با سکه و ارز، با درنظرگرفتن نرخ مؤثر و 
واقعی سود و بهره و تورم در اقتصاد کشورمان، برای 
شخص گیرنده قرض، امری چالش برانگیز و سخت 
است. در مجموع معتقدم راهکار بهتر و مناسب تر 
این است که تلاش بانک مرکزی در راستای کنترل 
و کاهش نرخ تورم باشد تا قرض الحسنه دوباره به 

جایگاه خودش برگردد.

در گفت وگو با دو استاد اقتصاد، پیشنهاد عالی ترین مقام فقهی بانک مرکزی به مردم بررسی شد

 دلاری قرض دهید نه ریالی!
گروه اقتصاد - رئیس شورای فقهی بانک مرکزی پیشنهاد داده تا مردم برای قرض دادن به یکدیگر، بجای ریال، به سراغ ارز های خارجی و سکه بروند.

 با توجه به مهر 
تایید بانک 
مرکزی بر 

شرعی بودن 
»قرض دادن و 
قرض گرفتن« 
به صورت دلار 

و سکه و طلا، به 
نظر می رسد از 
یک سو شاهد 
افزایش تقاضا 

در بازارهای ارز 
و سکه برای 
بازگرداندنِ 

قرض )دلار یا 
سکه( خواهیم 

بود


